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Beste lezers, in onze rubriek ‘Hoe 
recht is recht’ heeft de Stichting 
Ilse Henar-Hewitt gemeend om 
de gemeenschap, maar in het  
bijzonder de vrouw zoveel mo-
gelijk in te lichten over onderwer-
pen die nagenoeg dagelijks voor-
komen. Naar aanleiding van de 
reacties die wij van u hebben ge-
had, met betrekking tot de reeds 
gepubliceerde artikelen, heeft de 
Stichting gemeend om verwijzend 
naar het artikel waarin het  
huwelijk summier is besproken 
heden in te gaan op het con-
cubinaat, waarmee een andere 
veelvoorkomende vorm van 
samenwonen wordt bedoeld die 
niet of nauwelijks in de wet is 
beschreven. 
Wat is het concubinaat?

Men spreekt van het concubi-
naat wanneer een man en een 
vrouw een lange tijd met elkaar 
een relatie hebben en ongehuwd 
samenwonen alsof zij gehuwd 
waren.

Bij het huwelijk is alles in de wet 
geregeld. Tot nu toe is er nog 
niets in de wet geregeld over het 
concubinaat. In sommige gevallen 
hebben samenwonenden wel het 
recht op bepaalde voorzieningen 

van de andere partner zoals een 
ziektekostenverzekering of een 
weduwe-/weduwnaarspensioen.

Wat kunt u doen om pro- 
blemen te voorkomen bij het 
beëindigen van de concubi-
naatrelatie?

Om problemen te voorkomen 
is het goed om met uw partner 
vooraf afspraken te maken. Het 
beste is om schriftelijk de  
rechten en de plichten tussen u 
en uw partner vast te leggen. 
Deze afspraken kunt u laten  
vastleggen in een samenlevings-
contract (overeenkomst). Het 
samenlevingscontract geeft een 
stukje rechtszekerheid bij het 
ongehuwd samenwonen. Een 
samenlevingscontract kan worden 
vastgelegd door een notaris.

Wat kunt u regelen in een 
samenlevingscontract?

Als u besluit om een samen- 
levingscontract op te stellen kunt 
u bepalen wat eigen vermogen 
blijft en wat gemeenschappelijk 
vermogen zal zijn. Als u kiest 
voor het behouden van een 
deel van uw eigen vermogen wil 
dat zeggen dat zowel u als uw 
partner ieder over dat eigen ver-
mogen blijft beschikken, ook bij 
beëindiging van het concubinaat. 
Mocht u ervoor kiezen om ook 
een gemeenschappelijk vermo-
gen te hebben, dan zal datgene 
dat tot het gemeenschappelijk 
vermogen behoort, bij het beëin-
digen van het samenlevingscon-
tract tussen de partners verdeeld 
worden. U kunt onder andere af-
spraken maken over de gemeen-
schappelijke goederen (goederen 
die aan beide samenwonenden 
toebehoren zoals de koelkast, 
het gasfornuis, de televisie) en 
de gemeenschappelijk bewoonde 
woning.

De gemeenschappelijke goederen

Als er geen samenlevingscontract 
is gemaakt, geldt dat de koper de 
eigenaar is van het goed. Het be-
wijs hiervan kan worden geleverd 
door de aankoopbon waarop zijn 
naam staat. In het samenlev-
ingscontract kunt u bijvoorbeeld 
afspreken met uw partner dat de 
goederen die tijdens het samen-
wonen worden gekocht aan ee-
nieder voor de helft toebehoren, 
ongeacht wie de koper is.

De gemeenschappelijk bewoonde 
woning.

In het samenlevingscontract 
kunt u opnemen dat beide part-

ners evenveel recht hebben om 
in de woning, waar zij samen-
wonen te blijven. Gaat het om 
een huurwoning dan wordt het 
huurcontract door beide partners 
getekend. Mocht u uit elkaar 
gaan dan kunt u op deze manier 
voorkomen dat u plotseling door 
de andere partner uit de woning 
wordt gezet. 

Wat is de positie van kin-
deren die in een concubi-
naatrelatie worden geboren?

Kinderen die in een concubi-
naatrelatie zijn geboren zijn geen 
wettige kinderen, maar natuur- 
lijke kinderen. Van natuurlijke kin-
deren is de meerderjarige moeder 
automatisch de voogd. Zo dragen 
de kinderen ook de familienaam 
van de moeder. De vader kan de 
kinderen wel erkennen, waardoor 
ze zijn naam gaan dragen. Hier-
mee worden de kinderen  
natuurlijk erkende kinderen. De 
moeder blijft de voogd van de 
erkende kinderen. Na erkenning 
erven de kinderen van de moeder 
en van de vader. 

Ten aanzien van de verzorging 
kan het volgende worden gezegd: 
de ouders zijn beiden verplicht 
om voor de kinderen te zorgen 
tot ze de leeftijd van 21 jaar heb-
ben bereikt. Indien de ver 
plichting niet wordt nagekomen 
kan de ouder die de kinderen 
verzorgt, alimentatie van de 
andere ouder vorderen voor de 
verzorging van de kinderen. Zijn 
de kinderen ouder dan 21 jaar 
en behoeftig (denk aan gehandi-
capte kinderen) dan blijft de ver-
zorgingsplicht bestaan.

Wat zijn de gevolgen als de 
partners geen samenlevings-
contract sluiten?

Als er niets is geregeld wat  
betreft de goederen in de ge-
zamenlijk bewoonde woning:

- geldt in beginsel dat de koper 
de eigenaar is;

- is de partner de enige eigenaar 
van de goederen die op zijn of 
haar naam staan;

- kan de partner die heeft  
bijgedragen aan de financiering 
van een goed, dat eigendom is 
van de andere partner, ver- 
goedingsrechten krijgen. Ver-
goedingsrechten geven recht op 
terugbetaling van het gefinan-
cierd bedrag. De weg naar de 
rechter om de vergoedingsrecht-
en vast te stellen is echter niet 
eenvoudig.

- geldt voor roerende goederen 
(koelkast, gasfornuis etc.) dat 
het goed van beide partners is 

als geen van beide partners kan 
bewijzen dat het goed van hem 
of haar is;

- kan de partner die de huurover-
eenkomst van de gemeenschap-
pelijk bewoonde woning is aange-
gaan, zonder medeweten van 
de andere partner beslissingen 
nemen, waarbij de niet-wetende 
partner plotseling op straat komt 
te staan. 

Kunnen partners in een con-
cubinaatsrelatie van elkaar 
erven?

In een concubinaatsrelatie kun-
nen partners op grond van het 
wettelijk erfrecht niet van elkaar 
erven. De partners kunnen wel 
een testament opmaken waarin 
zij hun vermogen of een deel er-
van aan de andere partner  
nalaten.

Hebben partners in een con-
cubinaatrelatie een  
verzorgingsplicht tegenover 
elkaar?

Neen, volgens de wet hebben al-
leen gehuwde partners een voor 
de rechter afdwingbare ver- 
zorgingsplicht tegenover elkaar.

Kan de ene partneralimen-
tatie voor zichzelf eisen bij 
een eventuele breuk van de 
relatie?

Neen, de partners hebben geen 
recht op alimentatie voor zichzelf; 
dit is wettelijk alleen geregeld 
voor partners binnen het  
huwelijk. 

Mocht u vragen hebben over 
dit artikel of zoekt u hulp aan-
gaande dit onderwerp of andere 
onderwerpen, dan bent u bij ons 
welkom. Ons kantoor is gevestigd 
aan de Verlengde Gemenelands-
weg 132b. U kunt ons telefonisch 
bereiken op 8583419/433041 
Mr. I. Madarsa. Onder redac-
tie van prof.mr.dr. M.A. Veira, 
hoogleraar Privaatrecht met het 
accent op het Erfrecht verbonden 
aan de Anton de Kom Universiteit 
van Suriname. 


